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Z á p i s

z  5. schůze rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu, která se konala ve dnech 9., 16. 
a 30. října 2002

PPRRVVNNÍÍ PPŘŘEEDDŘŘAAZZEENNÁÁ ČČÁÁSSTT

Přítomni: poslanci a hosté dle prezenčních listin

9. října 2002

         Jednání zahájil předseda výboru posl. M. Kalousek v 19.10 hodin. Přivítal poslance RV 
a hosty. V úvodu uvedl, že rozhodnutím PSP byl rozpočtovému výboru přikázán k projednán tisk 
č. 66 „Vládní návrh zákona o poskytnutí státní záruky ČR na zajištění úvěru určeného na financování 
nákupu železničních vozů, poskytnutého společností EUROFIMA“ a lhůta k projednání byla 
stanovena na 7 dnů. Navrhl tento program jednání:

1a. Návrh usnesení Poslanecké sněmovny, kterým se stanoví plat a další požitky arbitra a jeho 
zástupce (dle zákona 229/2002 Sb., o finančním arbitrovi)

6. Rozpočtová opatření
 návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 v kapitole 333 – MŠMTV

10. Vládní návrh zákona o poskytnutí státní záruky ČR na zajištění úvěru určeného na 
financování nákupu železničních vozů, poskytovaného společností EUROFIMA (tisk 66)

11. Sdělení předsedy, různé

S takto navrženým programem souhlasili všichni přítomní poslanci (+14, 0, 0); seznam 
hlasujících viz příloha zápisu č. 1, str. 1.

* * *

1a.
Návrh usnesení Poslanecké sněmovny, kterým se stanoví plat a další požitky arbitra a jeho zástupce 

(dle zákona 229/2000 Sb., o finančním arbitrovi )

Návrh uvedl zástupce ČNB P. Štěpánek. Charakterizoval požadavky kladené na funkci 
finančního arbitra a jeho zástupce.  ČNB hodnotí náročnost obou funkcí v obdobné úrovni požadavků 
jako jsou funkce předsedy a soudce krajského soudu. Dále uvedl, že plat finančního arbitra a jeho 
zástupce je sanovován dle zákona ze zdrojů ČNB.

Zpravodajem byl  posl. M. Kalousek. Potvrdil náročnost citovaných funkcí. Přivítal náměstka 
ministra práce a sociálních věcí J. Hofmana. Informoval výbor o písemném podkladu MPSV na 
zařazení finančního arbitra a jeho zástupce (rozdáno všem poslancům).

V obecné rozpravě vystoupili posl. J. Patočka a J. Mládek. Soustředili se na srovnání úrovně 
platu v ČNB a resortech. Z diskuse nevyplynul žádný konkrétní návrh.

Bylo přijato usnesení č. 56 (+ 11, -5, 2); seznam hlasujících viz příloha zápisu č. 1, str. 1.
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Rozpočtová opatření.    

          Návrh na změnu parametrů SR 2002 v kapitole č. 333 - MŠMTV uvedl náměstek ministryně K. 
Hrdý. Potřebu převodu finančních prostředků z původně schválených akcí na opravu a rekonstrukci 
vybraných sportovišť odůvodnil jednak nepřipraveností rušených akcí a potřebou obnovy 
navrhovaných sportovišť po letošních povodních.

         Zpravodajem byl posl. L. Šustr. Považuje za správné, že finanční prostředky zůstávají v oblasti 
sportu.

            V rozpravě vystoupili posl. M. Kraus (Podpořil návrh MŠMTV na částečné náhrady 
povodňových škod.), A. Macháček (Žádal zdůvodnění, proč se nerealizují původně schválené 
projekty.), L. Doležal (Pochyboval, že všechny nově navrhované akce mají souvislost s povodněmi. 
Dále uvedl, že některé původně schválené akce mohou být již rozestavěné.), M. Doktor (Upozornil, 
že u "škrtaných" může být naopak problém.), P. Rafaj (Uvedl, že osobně zná jednu z vypuštěných 
akcí - Frýdek-Místek, a proto podporuje návrh MŠMTV.), O.: K. Hrdý: Nerealizované akce jsou 
vyjmuty z důvodů stavební nepřipravenosti. Osm z deseti nově navrhovaných akcí osobně navštívil. Z 
nerealizovaných byly prověřeny 3 akce a jejich vypuštění bylo konzultováno s ČSTV. V podrobné 
rozpravě byl navržen  doplňující bod usnesení, aby MŠMTV do 7 dnů předložilo výboru odůvodnění 
změn.

Bylo přijato usnesení č. 57 (+17, 0, 1); seznam hlasujících viz příloha zápisu  č. 1, str.1. 

10.
Vládní návrh zákona o poskytnutí záruky České republiky na zajištění úvěru určeného na financování 

nákupu železničních vozů, poskytnutého společností EUROFIMA (tisk 66)

Návrh zákona uvedl náměstek ministra dopravy A. Tesařík: Podle pravidel mohou České 
dráhy a.s. čerpat úvěr na potřebu nákupu železničních vagónů. Podrobně vagóny specifikoval 
z hlediska technického. Podmínky platby jsou stanoveny na 30% zálohy po podpisu smlouvy a zbytek 
při převzetí vyrobených vagónů. Konečný termín splácení úvěru je  stanoven na 31.12. 2013 
s možností dřívější platby.
       
             Zpravodajem byl posl. M. Kocourek. Uvedl, že úvěr je z pohledu výboru (státu) výhodný. Za 
nestandardní považuje dvojitou záruku České republiky i Českých drah. Požádal proto o dodatečné 
vysvětlení.

V rozpravě vystoupili posl. M. Kalousek (Kdy bude kontrakt podepsán, když České dráhy 
jako akciová společnost a budou ze zákona ustaveny až od 1. 1. 2003?), M. Kocourek (Dotázal se, 
čím bude ČR ručit a za jakou cenu bude ručit? Jak budou mít ČD, jako akciová společnost, motivaci 
splácet úvěr ČR?), V. Doležal (ČD jsou již dnes špatným dlužníkem státu /viz převedení pohledávek 
do ČKA/. Co říká záruce Úřad pro dohled nad hospodářskou soutěží, když jiným dopravcům stát 
neručí?), J. Gongol (Uvedl, že podporuje nákup železničních vagónů, když do železničních koridorů 
bylo investováno více jak 25 mld. Kč. České dráhy jsou dotovány státem a bude nutné je dotovat 
i nadále. Měl otázku, zda se uskuteční výběrové řízení. Požádal o údaj kolik procent komponent 
dodávky železničních vagónů bude z domácí produkce.), V. Ostrý (Položil technické dotazy ohledně 
železničních vozů  pro tělesně postižené.). O.: A. Tesařík: Ve smlouvě zřejmě bude možné vypustit 
článek č. 3. Výběrové řízení na tuto část dodávky neproběhlo. Pro výrobu vagónů byla určena 
rakouská firma , která již dříve ke spokojenosti ČD vagóny dodávala. Tento postup odpovídá zákonu, 
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jde o pokračování kontraktu s vybranou firmou. Státní záruka má povahu státních finančních 
prostředků. ČD vlastní dobrozdání, že v tomto případě nejde o porušování zásad hospodářské 
soutěže.  K dotazu  na podíl komponentů z ČR sdělil, že budou dosahovat 50%. Konkrétně ČR vyrobí 
dvojkola, sedadla a části skříní vagónů. Podíl českých komponentů bude jednou z podmínek smlouvy. 
Informace náměstka ministra doplnil ředitel pro ekonomiku a finance J. Navrátil: Přístup pro občany 
se sníženou mobilitou bude u 10% dodávky, což považuje při řazení vagónů do souprav za 
dostačující. Pro pojezdovou rychlost vagónů 200 km/ hod je  výrobce právě v Rakousku. Posl. 
J. Gongol (Trvá na uskutečnění výběrového řízení.), P. Rafaj (Dotázal se, zda jde o rozšíření zakázky, 
nebo zakázku novou.), V. Doležal (Požadoval přijetí usnesení za podmínky vyjádření ÚOHSu.).  
Náměstek A. Tesařík: Jde o novou zakázku bez výběrového řízení. 

Bylo přijato usnesení č. 58  (+15, 0, 3 ); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 2.

11.
Sdělení předsedy, různé 

V rámci tohoto bodu bylo předmětem jednání:

 Upřesnění harmonogramu projednání Vládního návrhu zákona o státním rozpočtu na rok 
2003. Předseda posl. M. Kalousek informoval, že z jednání ORGV vyplynul požadavek na 
dodržení 10 denní lhůty od předložení návrhu zákona do projednání v prvním čtení. Řešení 
problému dodržení lhůt lze dosáhnout dvěma způsoby: 1) vláda předloží návrh o 3 dny dříve 
2) posunem celého harmonogramu. Předseda výboru informoval, že po jednání s MF je reálná 
první varianta.

 Složení delegací výboru pro plánované zahraniční cesty. Na základě doporučení zástupců 
politických klubů v RV bylo pro zahraniční cesty do Polska , Slovinska a Belgie přijato 
usnesení č. 55 (+16, 0, 0); seznam hlasujících viz příloha zápisu č. 1, str. 2

 Předseda výboru posl. M. Kalousek informoval, že pokračování další části páté schůze výboru 
(další rozpočtová opatření)se uskuteční ve středu 16. října 15 min. po ukončení jednání 
Poslanecké sněmovny.

***
Tím byl program této části schůze vyčerpán. Předseda výboru poděkoval přítomným.

***

DDRRUUHHÁÁ PPŘŘEEDDŘŘAAZZEENNÁÁ ČČÁÁSSTT

Středa  16. října 2002

Přítomni: poslanci a hosté dle presenčních listin

        Jednání zahájil předseda výboru posl. M. Kalousek v 10,15 hod. Přivítal poslance a hosty. Navrhl 
následující program jednání :
6.    Rozpočtová opatření

 návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 MŠMTV 
 návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 MF
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 návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 MPSV

8.       Sdělení předsedy, různé
S návrhem souhlasili všichni přítomní poslanci (+ 13, 0, 0); seznam hlasujících viz příloha 

zápisu č.1, str.3.
6.

Rozpočtová opatření

 Návrh na změnu parametrů SR na rok 2002  MŠMT
Návrh uvedl náměstek ministra V. Pícl. Odůvodnil potřebu rozpočtové změny na posílení běžných 
výdajů regionálního školství s tím, že celkový objem výdajů kapitoly 333 MŠMT zůstává tímto 
opatřením beze změny. Zpravodajem byl posl. L. Šustr. Podpořil žádost změny závazných ukazatelů SR 
resortu ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a navrhl  usnesení. Do rozpravy se nikdo 
nepřihlásil.
Bylo přijato usnesení č. 59   (+ 15, 0, 0 ), přehled hlasování viz příloha zápisu č.1,  str. 3.

 Návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 MF
Návrh uvedl náměstek ministra financí E. Janota. Odůvodnil snížení závazného ukazatele "Překlenovací 
půjčka pro Českou inkasní, s.r.o.", v rozpočtové kapitole Operace státních finančních aktiv ve výši 750
mil. Kč  a potřeby použití těchto finančních prostředků pro MŠMT ve výši 450 mil. Kč a MDS ve výši 
350 mil. Kč. Rozdělení prostředků odůvodnil snížením navrhované částky SR , resortu MŠMT na 
informační systémy poslaneckou sněmovnou a potřebou  úhrady faktur smluvního vztahu podepsaného 
ještě minulým ministrem. Položku 350 mil. Kč určených MDS odůvodnil potřebou úhrady nákladů na 
nové automobilové značky vyplývající z novely  zákona o provozu na pozemních komunikacích 
schváleného v minulém roce. Náměstek MŠMT V. Pícl doplnil, že dluh na informační systémy má 
MŠMT ještě vyšší než je 450 mil. Kč a při dřívějším plnění smluvním partnerem bude nutné platit ještě 
vyšší částku. Smlouvy jsou bohužel koncipovány tak, že nyní již na nich nelze nic podstatného měnit.
Zpravodajem byl posl. M. Kalousek. Problém navrhovaných změn vidí ve dvou rovinách: 1/ Nalezení 
750 mil. Kč z OSFA  hodnotí kladně; 2/ Nároky rozpočtových kapitol označil za nepřípustnou, 
netolerovatelnou rozpočtovou praxi. Nejedná se o řešení nepředvídatelných, náhlých výdajů, či řešení 
katastrofy. Vyzval výbor, aby dal jasný signál, že takový postup považují poslanci za nežádoucí. Proto 
předložil navrhl usnesení: rozpočtový výbor návrh rozpočtové změny nepovoluje a žádá vládu, aby 
částku 750 mil. Kč použila na řešení následků povodní.
V rozpravě vystoupili poslanci J. Mládek, M. Kalousek, L. Doležal, P. Braný, M. Kraus, S. Recman, 
J. Gongol,  J. Patočka.  J. Mládek (Problém je potřeba strukturovat - MŠMT x MDS.), M. Kalousek
(Argumentace MŠMT je účelová, proto nepřijatelná.), L. Doležal (Je-li internet do škol prioritou 
resortu, proč nemá pokryté financování? Méně prioritní programy problém nemají?), P. Braný (Lze 
vypozorovat snahu zkusit "cokoliv". Navrhuje přerušit projednávání bodu do vyjasnění míry závaznosti 
smluvních vztahů. Současně žádal vysvětlení, proč se problém řeší až dnes?).
Hlasováním (+6,-7,2) nebyl návrh na přerušení přijat. M. Kraus (Úkolem výboru je nabádat vládu 
k úsporám. Vzhledem k volebnímu roku, změně vlády a nové PSP doporučuje kompromisní řešení, a to 
dát šanci MŠMT přijít znovu s lepším návrhem.), S. Recman (Položil otázku, proč při delimitaci úkolů 
ve značení z MV na MDS nebyly současně delimitovány též finanční prostředky?), M. Kalousek
(Důležitější než částky jsou trend a praxe očekávání. Ty vytváří další normy chování. Proto trvá na jasné 
reakci výboru, že končí legrace a začíná trend rozpočtové disciplíny.), J. Mládek (Apeluje na správce 
kapitol, aby rozpočtovou disciplínu dodržovali.). O.: E. Janota: Uvítá tužší disciplínu v jednání RV 
směrem k rozpočtovým změnám. Přesto uvedl podrobně důvody MDS včetně zákonů, které k těmto 
rozpočtovým dopadům vedly. Obdobně odůvodnil požadavek MŠMT. Osvětlil i převody finančních 
prostředků mezi FNM a Českou inkasní s.r.o.. O.: V. Pícl: Kritizoval své předchůdce na ministerstvu, 
kteří "vyrobili" dluh 900 mil. Kč a kritizoval i výbor, že resortu "sebral" 330 mil. Kč při projednávání 
SR na rok 2002. Informoval, že zakázku informačních systémů prozkoumává NKÚ. Posl. M. Kalousek
se ohradil z nařčení výboru panem náměstkem V. Píclem. Vůli Poslanecké sněmovny Parlamentu nelze 
takto chápat. Posl.M. Kraus (Nekázní není, když státní rozpočet je schválen tak jak je.), J. Patočka
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(Konstatoval, že pan náměstek byl v minulém volebním období poslancem příslušného odborného 
výboru PSP a měl by mít o těchto  důležitých  detailech povědomost.).
Bylo přijato usnesení č. 61. Hlasování o první části usnesení (+10, -3, 4 ); seznam hlasujících viz 
příloha zápisu č.1, str.3. Hlasování o druhé části usnesení (+10, 0, 7); seznam hlasujících viz příloha 
zápisu č. 1 str. 4.

 Návrh na změnu parametrů SR na rok 2002 MPSV
Návrh uvedl náměstek ministra práce a sociálních věcí  M. Vaněk. Na číselných údajích argumentoval, 
proč je třeba převést 1,65 mld.Kč z důchodového zabezpečení na pasivní politiku zaměstnanosti. 
Vzhledem k  politické citlivosti navrhované změny požádal výbor o schválení  předpokládaného 
rozpočtového opatření.
Zpravodajem byl posl. J. Václavek. Změnu doporučil přijmout. Požádal o vysvětlení, proč změna 
představuje 34% celkových prostředků k tomu účelu vyčleněných.
V rozpravě vystoupili poslanci V. Doležal (Důchody se údajně nemohou zvyšovat pro nedostatek 
finančních prostředků na důchodovém účtu a nyní, kdy se žádá převod pro pasivní politiku 
zaměstnanosti, tak prostředky jsou.), M. Kalousek (Když se hledaly prostředky k odstranění 
povodňových škod, tvrdila vláda, že více jak 4 mld. Kč již ve státním rozpočtu nelze nalézt. Nyní se 
"objevilo" 1,65 mld. Kč. Jak by se řešil tento případ ve vztahu ke státnímu rozpočtu, kdyby byl schválen,
návrh na zřízení sociální pojišťovny?). O.: M. Vaněk: Na důchodové účtu byl dlouhodobě nedostatek 
finančních prostředků. Ke změně došlo zejména vlivem zastavení nárůstu odchodů do předčasného 
důchodu a proti předpokladům došlo k úspoře. Tu je možné použít na řešení problematiky 
nezaměstnanosti. Uvedl, že 1,65 mld. Kč požadované změny z celkových 210 mld. rozpočtovaných 
k tomuto účelu je méně jak 1% změna. Závěrem potvrdil, že úspora z celkové částky na důchody je 
stejně velká jako potřeba prostředků na nezaměstnanost. O.: J. Hofman: Kdyby byla zřízena sociální 
pojišťovna, musel by být naplněn i rezervní fond, který by mohl situaci řešit.
Bylo přijato usnesení č. 60 (+12,-5, 0);  seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 4.

8.
Sdělení předsedy, různé -pokračování

Předseda výboru posl. M. Kalousek informoval výbor o následujících akcích:
1) Nominace poslanců na návštěvu  vietnamské parlamentní delegace
Ve dnech 22. - 24. října 2002 se uskuteční návštěva vietnamské parlamentní delegace, kterou povede 
člen stálého výboru Národního shromáždění Vietnamské socialistické republiky Tran Ngoc Duong. 
Přijetí se uskuteční 24. října 2002 dopoledne. Rozpočtový výbor budou zastupovat poslanci: M. Kraus, 
J. Gongol a jeden poslanec, zástupce klubu  ODS.

2) Nominace poslanců na návštěvu delegace Státní Dumy Ruské federace
Ve dnech 29 a 30. října se uskuteční návštěva Státní Dumy Ruské federace, kterou vede 
místopředsedkyně Státní Dumy paní Irina Mucuovna Chakamada. Přijetí se uskuteční v úterý 29. října 
2002. Delegaci výboru povede předseda posl. M. Kalousek a dále posl. J. Mládek a S. Recman.

3) Při prvním čtení návrhu státního rozpočtu na rok 2003 bude Poslaneckou sněmovnou projednáván ve 
čtvrtek 7. listopadu od 9.00 hod. Z toho důvodu se jednání výboru uskuteční dříve. Po dohodě s poslanci 
byl termín jednání výboru stanoven na úterý 5. listopadu od 15 hod.

Posl. M. Vlček informoval výbor, že ORGV schválil navrhovanou zahraniční cestu  zástupců výboru do 
Belgie (Brusel).

***
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Tím byl program této  části schůze vyčerpán. Předseda výboru jednání v 17,15  hod. ukončil.

***



8

TTŘŘEETTÍÍ ČČÁÁSSTT

Středa 30. října 2002

Přítomni: poslanci a hosté dle prezenčních listin

      Jednání zahájil předseda výboru posl. M. Kalousek. Přivítal poslance výboru a hosty. Navrhl 
následující pořad jednání: 

1. Seminář na téma „Měnová politika, její dlouhodobý rámec, perspektivy a její implementace:
 Dlouhodobá měnová strategie do roku 2005 – rámec měnové politiky ČNB
 Definování rámce měnové politiky po roce 2005 – členství v EU, varianty strategie 

přistoupení k jednotné měně Euro
 Provádění měnové politiky – operace ČNB na korunovém a devizovém trhu (mezibankovní 

peněžní trh, správa devizových rezerv, devizové intervence) a jejich vliv na hospodářský 
výsledek ČNB

2. Návrh poslanců Jana Grůzy, Ladislava Skopala, Veroniky Nedvědové, Pavla Kováčika a dalších 
na vydání zákona, kterým se mění zákon č. 290/2002 Sb., o přechodu některých dalších věcí, 
práv a závazků České republiky na kraje a obce, občanská sdružení působící v oblasti 
tělovýchovy a sportu a o souvisejících změnách a o změně zákona č. 157/2000Sb., o přechodu 
některých věcí, práv a závazků z majetku České republiky, ve znění zákona č. 10/2001 Sb., 
a zákona č. 20/1966 Sb., o péči o zdraví lidu, ve znění pozdějších předpisů (tisk 19)

3a. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu Smlouva 
mezi Českou republikou a Spojenými státy mexickými o zamezení dvojímu zdanění a zabránění 
daňovému úniku v oboru daní z příjmu a majetku, podepsaná v Mexiko City dne 4. dubna 2002 
(tisk 26)

3b. Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu Smlouva 
mezi Českou republikou a Slovenskou republikou o zamezení dvojímu zdanění a zabránění 
daňovému úniku v oboru daní z příjmu a z majetku, podepsaná v Bratislavě dne 26. března 2002 
(tisk 30)

4. Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 526/1990 Sb., o cenách, ve znění pozdějších 
předpisů  (tisk 52)

5. Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 32O/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné 
správě a o změně některých zákonů (zákon o finanční kontrole), ve znění zákona č. 320/2002 Sb. 
(tisk 71)

6. Rozpočtová opatření
7. Informace o činnosti podvýboru pro kontrolu
8. Sdělení předsedy, různé
9. Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

Takto navržený program schválili všichni přítomní poslanci (+12, 0, 0); seznam hlasujících 
viz příloha zápisu  č. 1, str. 5.

Dále předseda navrhl, aby první bod jednání-seminář v ČNB byl neveřejný, bez zvukové 
nahrávky. Návrh byl přijat (+11,0,1); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 5.
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1.

Seminář  na téma " Měnová politika, její dlouhodobý rámec, perspektivy a její implementace " 

Seminář se uskutečnil na pozvání ČNB v budově České národní banky, Na Příkopě 28, Praha 1.
Úvodem přivítal přítomné guvernér ČNB Z. Tůma..

První část semináře "Strategie měnové politiky" vedl ředitel sekce měnové a statistiky 
A. Čapek.. Měnovou politiku do roku 1998 charakterizoval cílováním na fixní kurz a peněžní zásobu 
(měřenou agregátem M2) v období let 1991 - květen 1997. Dále uvedl, že od druhé poloviny 1995 
klesala účinnost měnové politiky jako důsledek postupné liberalizace kapitálových toků a rozvoje 
finančních  trhů.  Od  února  1996  následovalo   razantní  rozšíření  pásma  pro  pohyb kurzu v intervalu
+-7,5%. Nedostatek takového řešení se projevil v podobě měnového otřesu v závěru května 1997. Dne 
27. 5. 1997 byl fixní kurz zrušen a nahrazen volně plovoucím kurzem. Od roku 1998 bylo zavedeno 
cílování inflace jako obecně srozumitelné nominální kotvy. V první etapě byl cíl stanoven pro čistou 
inflaci bez vlivu regulovaných cen a úprav nepřímých daní s plněním ke konci příslušného kalendářního 
roku. V roce 1999 vznikl dokument " Dlouhodobá měnová strategie" s horizontem v roce 2005 
a cenovou stabilitou 1-3%. Podmínka pro stanovení cílů v 20-ti měsíčním předstihu byl požadavek 
vlády. Definice výjimek z plnění cíle se vztahovaly na exogení nabídkové šoky (suroviny, kurz, 
potraviny, přírodní katastrofy). Druhá etapa cílování inflace byla dohodnuta s vládou v dubnu 2001 
a zahájena počátkem roku 2002 se zaměřením na celkovou inflaci (index spotřebitelských cen). 

Další část semináře se zabývala úlohou inflačních prognóz, zejména jejich technologií 
a vzájemnými vazbami měnové politiky a inflace, transmisním mechanismem měnové politiky, druhy 
prognóz a organizací predikčního procesu v ČNB. Zejména byly rozvedeny expertní a modelové 
prognózy- tzv. podmíněná (simulační) a vlastní (nepodmíněná) prognóza. Predikci provádí ČNB 4x do 
roka. Východiskem jsou predikce vývoje cen, kurzu koruny a vývoje hospodářského růstu. Výsledkem 
je střednědobá prognóza. V rozpravě k této části vystoupili poslanci J.Patočka, S.Recman, J. Mládek, M. 
Kalousek , L. Doležal a J.Gongol. J.Patočka (Transmisní mechanismus ovlivňuje úvěrový pohyb tak, že 
úvěry pro podnikatelskou sféru jsou prakticky nedosažitelné.), S. Recman (Upustila ČNB od sledování 
čisté inflace?) J. Mládek (Reagoval na dotazy poslanců a nedostatečný přístup podnikatelské sféry ke 
zdrojům), M. Kalousek (Požádal o usměrnění diskuse směrem k ČNB), V. Doležal (Kritizoval 
opakovaně nižší hodnoty inflace, než byla jejich očekávaná úroveň), J. Gongol (Jaký je cíl prognózy 
inflace s porovnáním hodnoty, která bude uveřejněna 30.10.2002?). O.: Štěpánek: Výsledky odpovídají 
období dynamického růstu HDP. Toto období končí a objem úvěrů stagnuje, či klesá. Spolupůsobí vliv 
přístupu k úvěrům od zahraničních bank. Problémem zůstává financování malých a středních 
nestabilních firem. A. Čapek: ČNB stále sleduje vývoj čisté inflace, ale i dalších subindexů, např. bez 
vlivu cen potravin, obchodovatelných a neobchodovatelných statků apod., které doplňují obraz o inflaci 
a její struktuře. Dědek: V USA a Evropě se odkládá doba růstu, proto ČNB nebude "změkčovat" 
podmínky úvěrů.ČNB chce zachovat kredibilitu bank. Erbanová: Nyní je měnová politika ČNB 
extrémně otevřená, včetně kapitálových trhů. V čase přijetí ČR do EU bude vliv ČNB ještě menší. 
Štěpánek: Deflace v západních ekonomikách se projeví i u nás. Čapek: Cíle ČNB vychází z předpokladů 
ze zahraničí - např. v SRN se předpokládá růst HDP 1,3%. ČNB  při stanovení prognóz vychází z 
hodnot růstu mírně nižšího.

Druhá část semináře byla věnována měnové politice a otázkám přistoupení ČR k Evropské 
měnové unii. J. Čapek uvedl, že předpokládaným vstupem ČR v roce 2004 do EU se automaticky 
stáváme členem Hospodářské a měnové unie s dočasnou výjimkou pro zavedení eura (tzv. derogace). 
Časový horizont přistoupení není stanoven. Koordinace hospodářských politik v mezidobí se řídí 
dokumenty "Pakt stability a růstu" a  spolupůsobí i konvergenční programy "Program stability" a PEP= 
"Předvstupní ekonomický program". Při exzaminování (zkoušení) ČR v Bruselu byla kladně hodnocena 
měnová politika. Fiskální politika vlády byla označena jako neambiciózní. Další část semináře vedl 
ředitel sekce bankovních obchodů ČNB T. Kvapil. Do jeho působnosti patří všechny operace na 
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peněžním i devizovém trhu - působí rovněž jako  fiskální agent. V současné době je strukturální 
přebytek likvidity řešený  nástrojem krátkodobé úrokové míry REPO se 14 denní splatností. Obchody 
jsou organizovány denně= nákup i zpětný prodej, dle situace. Obchod začíná predikcí likvidity (kolik je 
potřeba odčerpat prostředků, aby REPO sazba zůstala stabilní). V 10 hod. ČNB uzavře nabídky 
komerčních bank a po 15 min. je znám celkový objem obchodu. V řízení likvidity hraje důležitou roli 
komunikace s MF. Creonia index (over nigt) je ukazatelem, zda výsledek operací osciluje se stanovenou 
úrovní REPO sazby. Určitou roli, ve výši cca 30 mld.Kč/den mají i povinné rezervy komerčních bank. 
Ty jsou nově úročeny obdobně jako v zemích EU REPO sazbou. Lombardní sazba je vyšší než sazba 
REPO a je určena pro výdej, naopak Diskoní sazba je pro ukládání na (O/N) a je ze sazeb přirozeně 
nejnižší. Objem stahování likvidních prostředků je významný - až 500 mld.Kč denně. Z toho vyplývají 
i náklady na sterilizaci těchto prostředků, neboť tyto jsou komerčními bankami nabídnuty ČNB. V této 
oblasti obchodů je i významný vztah EURO/USD. Ten trpí především tím, že změny poměru jsou 
významné a rychlé(velká fluktuace, malá stabilita).

V diskusi vystoupili poslanci M. Kocourek (Považuje vliv privatizace na kurs zanedbatelný 
v poměru k vlivu fiskální politiky vlády.Vláda umístěním prostředků v podstatě nahrazuje činnost 
ČNB.), J. Mládek (Ocenil spolupráci ČNB a MF v procesu zavádění EURO. Je přesvědčen, že 
Maastrichtské kritérium 3% deficitu vztaženo na HDP je pouhou povolenou výchylkou od úrovně, ale 
ve skutečnosti by tato hodnota měla oscilovat kolem nuly. Závěrem položil dotaz na vliv přepočítacího 
kurzu v době přistoupení k EMU na úspory.). Erbanová: 3% HDP je limit. Druhou podmínkou 
vyplývající z "paktu stability" je požadavek střednědobého horizontu na docílení vyrovnaného nebo 
přebytkového státního rozpočtu s výjimkou katastrof nebo poklesu  HDP o 2%. Potvrdila také, že 
fiskální politika má své dopady do politiky měnové a ČNB tento problém registruje. Dědek: Jsme 
nespokojeni vývojem fiskální politiky. Očekáváme tlak na půjčování ze zahraničí. Ty se projeví změnou 
kurzu. Proto jedinou rozumnou cestou je konsolidace fiskální politiky. Z. Tůma: Část státního  dluhu 
tvoří financování starých záležitostí. Proto dopad do propadu HDP není tak veliký. Pomáhá rovněž 
vývoj kurzu koruny. Zatím nedošlo k konfliktu mezi fiskální a měnovou politikou. K dotazu na vliv 
přechodu na EURO na přepočet úspor sdělil, že zlom musí být časován do doby měnové stability. 
Předseda výboru posl. M. Kalousek poděkoval  zástupcům ČNB za kvalitní přípravu a průběh semináře.

2.
Návrh poslanců Jana Grůzy, Ladislava Skopala, Veroniky Nedvědové, Pavla Kovačíka a  dalších na 

vydání zákona, kterým se mění zákon č. 290/2002 Sb., o přechodu některých dalších věcí, práv 
a závazků České republiky na kraje a obce, občanská sdružení působící v oblasti tělovýchovy a sportu 

a o souvisejících změnách a o změně zákona č. 157/2000 Sb., o přechodu některých věcí, práv a závazků 
z majetku České republiky, ve znění zákona č. 10/2001 sb., a zákona č. 20/1966 Sb., o péči o zdraví lidu, 

ve znění pozdějších předpisů (tisk 19)

Návrh uvedl zástupce navrhovatelů posl. J. Grůza. Osvětlil potřebu novely i její projednávání ve 
zkrácené lhůtě. Zpravodajem byl posl. L. Šustr. Svým stanoviskem podpořil návrh a doporučil je 
přijmout. Upozornil, že v rozpravě předloží pozměňující návrh technického rázu.

Ve sloučené rozpravě vystoupil zpravodaj posl. L. Šustr. Posl. J.Gongol upozornil na možnost 
komplikace účinnosti zákona vzhledem, že agenda přejde od března 2003 do působnosti Pozemkového 
fondu.

Bylo přijato usnesení č. 62  (+11, 0, 2); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 5.
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3a.

Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu Smlouva mezi 
Českou republikou a Spojenými státy mexickými o zamezení dvojímu zdanění a zabránění daňovému 

úniku v oboru daní z příjmů a majetku, podepsaná v Mexiko City dne 4. dubna 2002 (tisk26)

Návrh smlouvy uvedl za nepřítomného zástupce předkladatele předseda posl. M. Kalousek. 
Uvedl, že se jedná o běžnou typizovanou smlouvu toho druhu. Zpravodaje posl. S. Recmana zastoupil 
posl. A . Macháček, který doporučil smlouvu ratifikovat.

V rozpravě nevystoupil nikdo.

Bylo přijato usnesení č. 63  (+14, 0, 0), přehled hlasování viz příloha zápisu č.1,  str.6.

3b.
Vládní návrh, kterým se předkládá Parlamentu České republiky k vyslovení souhlasu Smlouva mezi 

Českou republikou a Slovenskou republikou o zamezení dvojímu zdanění a zabránění daňovému úniku v
oboru daní z majetku, podepsaná v Bratislavě 26. března 2002(tisk30)

Návrh smlouvy uvedl za nepřítomného zástupce předkladatele předseda výboru posl. 
M. Kalousek. Uvedl, že se jedná o stejný druh smlouvy jako v předchozím bodě jednání a doporučil ji 
přijmout. Zpravodaje posl. S. Recmana zastoupil posl. A. Macháček. Ztotožnil se s doporučením 
smlouvy a přednesl návrh na usnesení.

V rozpravě nevstoupil žádný poslanec.

Bylo přijato usnesení č. 64  (+14, 0, 0); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 6.

4.
Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 526/1990 Sb., o cenách, ve znění pozdějších předpisů 

(tisk 52)

Návrh uvedl náměstek ministra financí J. Šulc. Novelu odůvodnil potřebou sladit legislativu 
s EU a zvýšením komfortu pro kupujícího. Náklady prodejců s návrhem spojené označil za 
zanedbatelné.

Zpravodajem byl posl. M. Vlček.. Podpořil potřebu novely a doporučil ji do druhého čtení 
Poslanecké sněmovně.

V rozpravě vystoupil posl. L. Doležal s dotazem, zda MF připravuje nový zákon o cenách ve 
spojitosti i s nálezem Ústavního soudu k vyhlášce k nájemnému. O.: J.Šulc: Zatím MF čeká na 
písemnou odezvu Ústavního soudu proč byla vyhláška zrušena..

Bylo přijato usnesení č.  65  (+11, 2, 0); přehled hlasování viz příloha zápisu č. 1, str.6.

5.
Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné správě a o 

změně některých zákonů ( zákon o finanční kontrole), ve znění zákona č 320/2002 Sb. (tisk 71)
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Vládní návrh zákona uvedl nám. ministra financí P. Šafařík. Odůvodnil potřebu novely 

v důsledku změn, které ve státní správě a samosprávě si její potřebu vyžádaly.
Zpravodajem byl posl. A. Macháček: ( Novela řeší upřesnění pojmů které zabrání možnému 

dvojímu výkladů, zlepšuje kontrolní činnost a reaguje na kritiku  předešlé novely tohoto zákona. K 
projednání tohoto budu pořadu byly přizváni zástupci NKÚ. V obecné rozpravě nevystoupil nikdo, do 
podrobné se přihlásil s technickým upřesněním §9 zákona zpravodaj.

Bylo přijato usnesení č. 66 (+10, 0, 2); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 7.

6.
Rozpočtová opatření

V rámci tohoto bodu rozpočtový výbor projednal změny parametrů ve státním rozpočtu na rok 
2002, kapitol č.329- Ministerstvo zemědělství a č. 380 - Okresní úřady podle § 24 zákona č.218/2000 
Sb., o rozpočtových pravidlech. Návrh uvedl nám. ministra zemědělství Venera. Odůvodnil potřebu 
přesunu finančních prostředků na realizaci Národního programu přípravy ČR pro vstup do EU ve 
prospěch kapitoly Okresních úřadů.

Zpravodajem byl posl. M. Kalousek.  Zrekapituloval resortem požadované změny  závazných 
ukazatelů státního rozpočtu a doporučil je výboru přijmout. V diskusi nevystoupil žádný poslanec.

Bylo přijato usnesení č.  67  (+12, 0, 3); seznam hlasujících viz příloha zápisu č.1, str. 7.

7.
Informace o činnosti podvýboru pro kontrolu

Bod uvedl předseda podvýboru posl. A. Macháček. Informoval poslance výboru, že podvýbor obdržel 
závěry z kontrolních akcí NKÚ. Předmětem jednání podvýboru, které proběhlo dne 11. října 2002 bylo 
rozdělení úkolů- přidělení zpravodajství konkrétních kontrolních akcí jednotlivým členům podvýboru.

8.
Sdělení předsedy, různé

       Na programu tohoto bodu byl:

 návrh na zřízení podvýboru rozpočtového výboru pro finanční hospodaření územních samospráv 
a pro využívání strukturálních a dalších fondů EU,

 návrh na zřízení podvýboru rozpočtového výboru pro kapitálové a finanční trhy,
 volba druhého místopředsedy podvýboru pro kontrolu.
Vzhledem k nepřítomnosti navrhovatelů voleb byly tyto body přesunuty se souhlasem všech přítomných 
poslanců na příští jednání výboru.

 návrh na záštitu výboru nad kongresem evropských loterií v příštím roce.
Návrh přednesl a odůvodnil předseda výboru M. Kalousek. Závěrem přednesl návrh na usnesení, které 
nebylo přijato (+6, 0, 7); seznam hlasujících viz příloha zápisu č. 1, str. 7.

Tajemník výboru P. Jelínek informoval poslance o detailech 7. schůze výboru ve dnech 19.-21.11.2002 
v Lipnici.
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9.

Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

    Předseda výboru posl. M. Kalousek navrhl, aby se příští 6. schůze rozpočtového výboru  konala dne 
5. listopadu 2002 v Poslanecké sněmovně s tímto programem:

úterý 5. listopadu 2002
od 15.00 hodin
1. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2003 (tisk 93) a státní rozpočet 

České republiky na rok 2003 (dle dokumentace k návrhu zákona) – příprava návrhu usnesení k 1. 
čtení v PSP

středa 6. listopadu 2002
od 9.00 hodin
2. Zpráva vlády o plnění státního rozpočtu České republiky za 1. pololetí 2002
3. Zpráva vlády o pokladním plnění státního rozpočtu České republiky za 1. – 3. čtvrtletí 2002
4. Informace vlády o čerpání finančních prostředků z rezervy určené na odstranění povodňových 

škod (předloženo na základě usnesení PSP č. 51/2002)

od 10.00 hodin
5. Informace o pojišťování vývozních úvěrových rizik za období leden - červen 2002

od 10,30 hodin
6. Informace o financování  vývozu se státní podporou za I. pololetí 2002

od 11.00 hodin
7. Pololetní informace o činnosti a hospodaření Komise pro cenné papíry za leden-červen 2002
8. Rozpočtová opatření
9. Informace o činnosti podvýboru pro kontrolu
10. Sdělení předsedy, různé
11. Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

V rozpravě vystoupil posl. J. Gongol, který navrhl posunout začátek projednávání 1. bodu 
jednání na 16.hodinu. Poslanci výboru změnu podpořili (+9, 0, 4); seznam hlasujících viz příloha 
zápisu č. 1, str. 8.

Bylo přijato usnesení č. 68 (+12, 0, 1) seznam hlasujících viz příloha zápisu č. 1, str.°8.

***
Jednání 5. schůze ukončil předseda výboru posl. M. Kalousek ve středu 30. října 2002 v  16,45  hod..

***

Zapsal: P. Jelínek, J.Třebický
V Praze 6. listopadu2002

Jaroslav   GONGOL   v.r.                                      Miroslav  KALOUSEK  v.r.
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